

## فاعلية برنامج تدريبي مقترح لعلاج صعوبات القراءة والكتابة لدى التلاميذ ذوو صعوبات التعلم بمدارس التعليم العام بمحافظة حضرموت

عايدة هادي باحارثة عادثة دكتوراه

## الملخص:

تعرف البحث على فاعلية برنامج تدريبي علاجي للتلاميذ ذوي صعوبات التعلم بمدارس التعليم العام بحضرموت، باستخدام الباحثة المنهج التجريبي عبر تصميم مجموعتين مجموعة تجريبية، وأخرى ضابطة من طلاب الصف الخامس الأساسي، وتحدد مجتمع البحث من جميع تلاميذ الصف خلال العام الدراسي (2019 - 2020م) في المدارس الحكومية بمديرية المكلا البالغ عددهم (48100) طالب، منهم (22747) ذكورًا، و(25353) إناثًا، وهم من التلاميذ العاديين، أما عينة البحث فهي عينة قصدية اختيرت لتقارب المدرستين توحيدًا لمستوى الدراسة والمستوى الاجتماعي والاقتصادي وعددهم ( 223) تلميذًا، تم تصفيتهم من قبل المختصة لأخذ التلاميذ الذين عندهم صعوبات في القراءة والكتابة فصار عددهم ( 160) تلميذًا، بمعدل ( 80) تلميذ و ( 80 ) تلميذة، وتم إعداد ثلاث أدوات هي اختبار تشخيصي لبعض مهارات الكتابة، واختبار معرفي في مهارات القراءة، وبطاقة الملاحظة لمهارات النطق القرائي، وتم معالجة بيانات الدراسة إحصائياً باستخدام اختبار مان وتني المحموعة الضابطة والمجموعة الضابطة والمجموعة النابطة والموقة عند الله المعرفية دلالة الفروق الإحصائية، وقد كانت النتائج وجود فروق ذات دلالة إحصائية عند



## 

## Al-Ahgaff Journal of Social Science - First Issue - September 2024

مستوى دلالة (05,0) بين متوسط درجات عينة البحث في المقياس القبلي والبعدي للتلاميذ من ذوي صعوبات التعلم، وهذا يدل على وجود فعالية واضحة للبرنامج المنفذ، فاتضح وجود تحسن لصالح الاختبار البعدي بمتوسط حسابي بلغ (35,34) وانحراف معياري بلغ (52,10)، ووجود فروق ذات دلالة إحصائية عند مستوى دلالة (05,0) بين متوسط درجات تلاميذ المجموعة الضابطة وتلاميذ المجموعة التجريبية في التطبيق القبلي للاختبار التحصيلي لمهارات القراءة حيث بلغ متوسط الرتب حسب اختبار مان وتني (41,38) للمجموعة الضابطة و(87,21) للمجموعة التجريبية.



# The effectiveness of a proposed training program to treat reading and writing difficulties among Pupils with learning difficulties in general education schools in Hadramaut Governorate

## Aidah Hadi Baharitha, PhD Researcher

### Abstract:

The aim of this research is to identify the effectiveness of a therapeutic training program for pupils with learning difficulties in public education schools in Hadramout governorate. To achieve the objectives of the research, the researcher used the experimental approach. She used the design of the two groups: an experimental group and a control group of primary fifth grade pupils. The research community was identified from all fifth grade pupils during the academic year (2019-2020) in government schools in the Mukalla district, the coast of Hadramout, their number is (48100) pupils, of whom (22747) are males and (25353) are females. Some of them are those who have learning difficulties after being filtered by the specialist.

As for the research sample, it is an intentional sample chosen for the proximity of the two schools, which are near for each other to unify the level of the study and the socio-economic level. The number was (223) pupils were filtered to take pupils who have difficulties in reading and writing, so their number became (160) at a rate of (80) male pupils and (80) female pupils. Therefore and to achieve the research purposes, the

## مجلسة الأحقسساف للعلسسوم الإجتهاعيسسة ـ العدة الإول ـ سبتهبر 2024 م

## Al-Ahgaff Journal of Social Science - First Issue - September 2024

researcher prepared three tools, which are a diagnostic test in some writing skills, a cognitive test in reading skills, as well as a note card for Quranic pronunciation skills.

The study was treated statistically by using the Mann-Whitney test to identify the significance of the differences between the average of ranks for the control group and the experimental group, and by using the arithmetic averages, standard deviations of the research sample responses, and the test (s) to find out the significance of the statistical differences. The results were as follows:

The presence of relevant differences that has statistical significance at the level of significance (05.0) between the average scores of the research sample in the pre and post scale for pupils with learning difficulties for the fifth grade of primary education in public education schools in Hadramout schools, as it is evident that there was an improvement in favor of the post test with an arithmetic average of (35.34) and a standard deviation of (52.10), there are statistically significant differences at the level of significance (05.0) between the average scores of the control group pupils and the experimental group pupils in the pre-application of the achievement test for reading skills, where the average ranks according to the Mann and Tenny test reached (41.38) for the control group and (87.21) for the experimental group and the.